

Interreg



Co-funded by
the European Union

Alpine Space

4Support EUSALP



EUSALP
EU STRATEGY FOR
THE ALPINE REGION

**PRESIDENCY
BAVARIA
2026**

EU Strategy for the Alpine Region – EUSALP
Programme of the Bavarian Presidency 2026

Concentrate. Innovate. Elevate.

EU-Alpenraumstrategie – EUSALP
Programm der Bayerischen Präsidentschaft 2026

Deutsche Version ab Seite 8



Neuschwanstein Castle, South Bavaria
- UNESCO World Heritage -

EUSALP Presidency 2026: For the Alpine Region. For Europe. For our Future.

The Alpine Region stands at the heart of Europe, serving as its backbone - a vibrant living space, economic hub, valuable water tower and cultural hotspot. Situated at the centre of this region, Bavaria carries a unique responsibility.

By taking on the EUSALP presidency for 2026, Bavaria is embracing this role: With pleasure we invite the Alpine Family to jointly step into the Strategy's second decade marked by visibility and effectiveness – with concrete results and a distinct political identity: Empowered Alpine Regions, smart economic approaches and tailor made sustainability.

The Alpine Area faces significant challenges, ranging from climate change and energy supply to economic sustainability and resilience. These can only be addressed through collaboration and solutions tailored to the concrete needs. On the basis of the updated EUSALP Action Plan and the new EUSALP Missions model, the strategy provides unique approaches to achieve a successful outcome. For the people in the Alpine Region. For Europe. For our Future.

Eric Beißwenger, MdL

State Minister for European and
International Affairs, Bavaria



Priority I: Economic Strength and Innovation

The Alpine Region is future-oriented – driven by high-tech industries, skilled craftsmanship, and bright minds. When it comes to fully realise its considerable potential as one of Europe's leading innovation hubs, the Alpine Region is now entering a crucial phase.

Preparations for the new EU budget (MFF 2028+) are underway. Major legislative packages such as the Green Deal are under revision. State-aid rules and new reporting requirements are increasingly challenging SMEs, municipalities and agricultural players also in the Alps. Bavaria is therefore using its EUSALP Presidency to further strengthen innovation and competitiveness of the Alpine Region.

Together with the EUSALP Action Groups and EUSALP stakeholders, Bavaria will facilitate discussions and the development of practical solutions to alpine challenges in key areas such as mobility, digitalisation and energy.

Milestones 2026:

- **EUSALP Innovation Camp at Kempten University of Applied Sciences:**
Innovation in rural areas with a focus on young talents.
- **EUSALP Digital Conference, EUSALP Mobility Conference and EUSALP Energy Conference** with experts, business representatives, and policymakers – to connect key stakeholders.
- **EUSALP Energy Award:** to highlight future-oriented projects based on evaluation by experts.

Priority II: EUSALP in the MFF 2028+

EU-Funding is essential for a meaningful cooperation in the Alps and within EUSALP. Combined with our strong commitment to address cross-border challenges together, it enables EUSALP to take tangible action. Therefore the Alpine Region and EUSALP require a stable and reliable financial environment to enable effective long-term planning. Our goals in 2026 are therefore:

- A strong lobby for a robust cohesion policy beyond 2027 - fully and honestly embracing also the regional level.
- Preservation and expansion of the EUSALP funding in the new Multiannual Financial Framework (MFF).
- Less red tape – focusing on impact rather than administration.

The funding of EUSALP is closely linked to the ESI-Fonds, above all Interreg. Yet in the course of the MFF debates for 2028+, cuts are looming, as funds are redirected to new emerging priorities.

The Bavarian EUSALP Presidency will therefore strongly advocate for a solid and sustainable EUSALP-funding in the future MFF. To this end, we will invite political representatives of EUSALP to meet representatives of the EU institutions at a high-level event in the Bavarian Representation in Brussels.

Milestones 2026:

- **EUSALP meets the European level on the subject of the MFF 2028+:** Event hosted at the Bavarian Representation in Brussels, bringing together high-level political representatives from the European Union and EUSALP.
- **Position Paper:** Embedding EUSALP-funding in the MFF 2028+.

Priority III: Bringing the Alpine Region together

Across the Alpine Region, many valuable key players are engaged in safeguarding and advancing this exceptional and unique space. For 2026, the Bavarian EUSALP Presidency is cordially inviting relevant players to join forces. By doing so, we aim to strengthen internal cohesion and lay the basis for a unified voice and focused impact of the Alpine Region. At the same time, we strive to give young people – the voice of our Alpine future – a prominent role.

Our EUSALP Presidency 2026, alongside with the Bavarian Presidency of the Conference of European Ministers (2026/27) and the Bavarian Presidency of ArgeAlp (2026/27), provides an unique opportunity to bring the voices of the Alpine Region together – within EUSALP and beyond.

Milestones 2026:

- **EUSALP meets ArgeAlp:** We aim to bring together top political representatives of the two major Alpine formats for an informal evening summit.
- **EUSALP meets Alpine Space Programme:** Together with the actors of the EU Alpine Space Programme, we are working on a sound financial structure for EUSALP.
- **EUSALP meets Alpine Youth:** We accompany the youth of the Alpine region throughout the year and invite them to an innovation camp in Bavaria.



Harbour of Lindau / Lake Constance
- Venue of General Assembly & Annual Forum 2026 -

EUSALP-Präsidentschaft 2026: Für den Alpenraum. Für Europa. Für unsere Zukunft.

Im Herzen Europas gelegen, bildet der Alpenraum Europas Rückgrat: Als lebendiger Lebens- und Wirtschaftsraum, wertvoller Wasserspeicher und kultureller Hotspot. Als Land im Zentrum dieser Region trägt Bayern eine besondere Verantwortung.

Mit der Übernahme der EUSALP-Präsidentschaft im Jahr 2026 bekennt sich Bayern zu dieser Rolle: Wir freuen uns, die alpine Familie einzuladen, gemeinsam in das zweite Jahrzehnt der Strategie einzutreten, geprägt von Sichtbarkeit und Wirksamkeit – mit konkreten Ergebnissen und einem klaren politischen Profil: Starke Regionen im Alpenraum. Wirtschaftliche Vernunft. Nachhaltigkeit mit Maß.

Die Herausforderungen des Alpenraums – vom Klimawandel über Energieversorgung bis zur wirtschaftlichen Zukunftsfähigkeit – können nur gemeinsam und regional passgenau gelöst werden. Die EUSALP bietet mit dem aktualisierten EUSALP Aktionsplan und den neu eingeführten EUSALP Missionen hierbei einzigartige Möglichkeiten für erfolgreiche Ergebnisse. Für die Menschen im Alpenraum. Für Europa. Für unser aller Zukunft.

Eric Beißwenger, MdL

Bayerischer Staatsminister für
Europaangelegenheiten und Internationales



Priorität I: Wirtschaftskraft und Innovation

Die Alpenregion ist eine Region der Zukunft – mit Hightech, qualifiziertem Handwerk und klugen Köpfen. Um sein Potenzial als eines der führenden Innovationszentren Europas voll auszuschöpfen, tritt der Alpenraum nun in eine entscheidende Phase ein.

Die Vorbereitungen für den neuen EU-Haushalt (MFR 2028+) laufen. Wichtige EU-Gesetzgebungspakete wie z.B. der Green Deal werden derzeit überarbeitet. Beihilferegeln und neue Berichtspflichten stellen kleine und mittlere Unternehmen, Kommunen und die Landwirtschaft – auch im Alpenraum – zunehmend vor Herausforderungen. Bayern wird seine Präsidentschaft daher dazu nutzen, die Innovation und Wettbewerbsfähigkeit der Alpinen Regionen weiter zu stärken.

Im Schulterschluss mit den EUSALP-Aktionsgruppen und weiteren relevanten Partnern bieten wir Plattformen und Formate an, um gemeinsam an praxisnahen Lösungen für die zentralen Herausforderungen des Alpenraums zu arbeiten – etwa in den Bereichen Mobilität, Digitalisierung und Energie.

Meilensteine 2026:

- **EUSALP Innovation** Camp an der Hochschule Kempten: Innovation im ländlichen Raum mit Fokus auf junge Talente.
- **EUSALP Digitalkonferenz, EUSALP Mobilitätskonferenz und EUSALP Energiekonferenz** mit Fachexperten, Wirtschaft und Politik – zur Vernetzung der Akteure.
- **EUSALP Energy Award:** Auszeichnung zukunftsweisender Projekte nach Bewertung durch ein Expertengremium.

Priorität II: EUSALP im MFR 2028+

EU-Fördermittel bilden die wesentliche Grundlage für eine wirksame Zusammenarbeit im Alpenraum und in der EUSALP. Zusammen mit dem klaren Willen, grenzüberschreitende Herausforderungen gemeinsam zu meistern, ermöglichen sie der EUSALP ein entschlossenes und wirksames Handeln. Für eine effektive langfristige Planung benötigen der Alpenraum und die EUSALP daher einen stabilen und verlässlichen finanziellen Unterbau.

Unsere Ziele sind daher:

- Eine starke Lobby für eine starke Kohäsionspolitik nach 2027 – die auch die regionale Ebene vollständig und ehrlich einbezieht.
- Erhalt und Ausbau der EUSALP-Förderlinien im neuen MFR.
- Entbürokratisierung der EU-Projektförderung – Fokus auf Wirkung statt Verwaltung.

Die Finanzierung der EUSALP ist eng mit den EU-Strukturfonds, allen voran Interreg verknüpft. Im Zuge der MFR-Debatten für 2028+ drohen jedoch Kürzungen, da Mittel auf neu entstehende Prioritäten umgeschichtet werden.

Die Bayerische EUSALP-Präsidenschaft wird sich daher mit Nachdruck dafür einsetzen, eine solide und nachhaltige Finanzierung der EUSALP auch im zukünftigen Mehrjährigen Finanzrahmen der EU sicherzustellen. Wir wollen politische Vertreter der EUSALP mit Vertretern der EU-Institutionen im Rahmen eines hochrangigen Events in der Bayerischen Vertretung in Brüssel zusammenbringen.

Meilensteine 2026:

- **EUSALP trifft Brüssel zum Thema MFR 2028+:** Ein hochrangiges Event in der Bayerischen Vertretung in Brüssel soll führende politische Vertreter der EU und der EUSALP zusammenbringen.
- **Positionspapier** zur nachhaltigen Einbettung der EUSALP-Finanzierung im nächsten Mehrjährigen EU-Finanzrahmen 2028+.

Priorität III: Den Alpenraum zusammenbringen

Der Alpenraum ist geprägt von zahlreichen Akteuren, die sich für den Schutz und die Weiterentwicklung dieses außergewöhnlichen und einzigartigen Lebens- und Wirtschaftsraums engagieren. Für das Jahr 2026 lädt die Bayerische EUSALP-Präsidenschaft herzlich dazu ein, die Kräfte der Alpenakteure zu bündeln. Ziel ist es, den inneren Zusammenhalt im Alpenraum weiter zu stärken und die Grundlage für eine gemeinsame Stimme sowie eine starke Außenwirkung des Alpenraums zu schaffen. Zugleich möchten wir jungen Menschen – der Stimme unserer alpinen Zukunft – eine sichtbare und bedeutende Rolle einräumen.

Mit der Präsidenschaft in der EUSALP 2026 – flankiert vom Vorsitz in der Konferenz der Europaminister (2026/27) und in der ArgeAlp (2026/27) – hat Bayern die einzigartige Chance, die Stimme der Regionen in Europa innerhalb der EUSALP und darüber hinaus zu bündeln.

Meilensteine 2026:

- **EUSALP meets ArgeAlp:** Politische Top-Vertreter der beiden großen Alpenformate wollen wir zu einem informellen Abendgipfel zusammenzuführen.
- **EUSALP meets Alpine Space Programme:** Gemeinsam mit den Akteuren des EU-Alpenraumprogrammes (ASP) arbeiten wir an einer gesunden Finanzstruktur der EUSALP.
- **EUSALP meets Alpine Youth:** Wir begleiten die Jugend des Alpenraumes bei ihrem Weg durch das Jahr und laden sie zu einem Innovationscamp nach Bayern ein.

EUSALP and the Bavarian Presidency 2026 is co-funded by the European Union and it's Interreg Alpine Space Programme.

Find out more at: [Support EUSALP - Alpine Space Programme](#)

More about
EUSALP Website



More about
EUSALP -
Digital
presentation
Youtube



More about
EUSALP
Thematic
and Action
Groups



More about
EUSALP
youth council



Follow us on:



@EUSALP



@_eusalp



@EUSALP



@eusalp421

Impressum:

Bayerische Staatskanzlei
Franz-Josef-Strauß-Ring 1
80539 München
Phone: +49 (0) 89 2165 – 2605
E-Mail: eusalp@stk.bayern.de

Januar 2026

Photo Credits:

S. 2: Schloss Neuschwanstein: Kilian Schönberger
S. 7: Lindau: Alex Pusch